— 直以來,政府對醫院管理局(醫管局)服務提供高度資助。為確保精準投放資源,減少浪費,由2026年1月1日開始,醫管局於病理學檢驗服務範疇引入共付收費模式,確保精準投放資源,幫助更多有需要的病人,以及提升公營醫療系統的可持續性,以進一步優化病理學檢驗服務資源配置。

The Government has been highly subsidising the services provided by the Hospital Authority (HA) all along. To ensure medical resources can be precisely allocated to patients in need and reduce wastage, starting from 1 January 2026,

the HA introduces a co-payment model for pathology services, with a view to enhancing the sustainability of the public healthcare system and optimising the allocation of pathology services resources.



常見問題 Frequently Asked Questions

事科診所醫生安排我抽血,同時用作全血計數及催乳素檢驗,我是否毋須 繳付檢驗費用?

A specialist clinic doctor requested pathology tests for me to conduct complete blood count and prolactin test. Are these tests free-of-charge?

由於收費是按每項病理學檢驗計算,即使毋須額外抽血,病人也須繳付有關檢驗項目的費用,因測試和報告需要使用到實驗室資源。在分級收費下,至血計數屬於基礎項目(費用全免),催乳素屬於收費的進階項目(每項收費\$50),病人仍需要繳付相關費用。

The pathology service charge is itemised. Patients are required to pay for the testing fee even if no additional blood taking is needed as laboratory resources are consumed for testing and generating reports. Under the tiered charging model, the complete blood count is a basic item (free), while the prolactin is an intermediate item (\$50 per item). Therefore, the patient needs to pay for the applicable fee.

由於惡劣天氣[,]我未能於原定預約日期前往醫院抽血[,]由於我已繳付有 關費用,我會否獲安排退款?

Due to the inclement weather, I am unable to attend my blood taking appointment at the hospital. Since I have already paid for it, will I receive a refund?

病人可透過HA Go或親身前往相關診所/抽血站 更改預約時間,已繳費用不會獲安排退款。 Patients can reschedule their appointment through HA Go or at the corresponding clinic/blood taking station. No refund will be granted.







事科診所醫生安排我抽血,而我亦已繳付有關費用,由於情況有變醫生取消有關檢驗項目,我會否獲安排退款?

I have paid for a pathology test requested by a specialist clinic clinician. Due to a change of my clinical condition, the clinician cancelled the test. Am I eligible for a refund?

在此情況下,病人可獲安排退款。 In this case, a refund will be granted for the patient.



公營醫療收費改革

Public Healthcare Fees and Charges Reform



病理學檢驗 服務收費

Charging for Pathology Services





分級收費(按檢驗項目的成本及複雜程度制訂收費)

Tiered Charges (The charges are based on the cost and complexity of the corresponding item of investigation)

病理學檢驗服務 Pathology Services [適用於(1)專科診所(包括綜合診所及專職醫療診所)及(2)家庭醫學診所(包括綜合診所)] [Applicable for (1) Specialist Clinic (including Integrated Clinic and Allied Health Clinic) and (2) Family Medicine Clinic (including Integrated Clinic)]			開始生效 Effective from 1.1.2026 (以每種檢驗計算) (Fee per item of investigation)
基礎項目 Basic Item	理學檢驗;此外亦包括法定須呈報的傳染病^/對/ Including most common blood tests and all non	-blood pathology tests, covering routine pathology tests to meet services and medical treatments, and blood tests for diagnosis of Diseases of Topical Public Health Concern#. Renal Function Test (RFT) Carcinoembryonic Ag (CEA) Complete Blood Count (CBC) Erythrocyte Protein (CRP) Liver Function Test (LFT) Bone Profile Hepatitis B surface antigen (HBsAg) Hemoglobin A1c (HbA1c) Cardiac Enzymes Lipid Profile Glucose Iron Profile Prostate Specific Antigen (PSA) Thyroid Function Test B12 / Folate	免費 Free
進階項目 Intermediate Item	非常見的血液檢驗項目 例子: ● 免疫學檢驗:抗核因子 ● 蛋白質體分析:血清蛋白電泳 ● 內分泌測試:催乳素	Less-Common Blood Tests Examples: Immunology Tests: Anti-Nuclear Antibodies (ANA) Protein analysis: Serum Protein Electrophoresis (SPE) Endocrine Tests: Prolactin	\$50
高端項目 Advanced Item	複雜的基因血液檢驗項目 如複雜基因排序等等 例子: ● 慢性淋巴性白血病中期細胞分析(螢光原位 雜合檢驗)	Sophisticated Genetic Blood Tests Such as sophisticated Next-Generation Sequencing (NGS) Panel Tests Example: Chronic Lymphocytic Leukaemia Metaphase Study (FISH Panel)	\$200

- 《預防及控制疾病條例》(第599章)法定須呈報的傳染病,例子:風疹(德國麻疹)、 水痘(水痘帶狀疱疹病毒)、肝炎、漢坦病毒、日本腦炎、斑疹傷寒(立克次體病)、 基孔肯雅熱、埃博拉病毒。
- # 例子:布魯氏菌病、兒童腸病毒嚴重感染(不包括腸病毒71型和脊髓灰質炎病毒)。
- * 按每種檢驗收費,即使毋須額外抽血,病人也須繳付檢驗的費用,因測試和報告需要使 用到實驗室資源。
- Statutory Notifiable Diseases under the Prevention and Control of Disease Ordinance (Cap. 599). Examples: Rubella, Chickenpox (VZV), Hepatitis, Hanta, JE, Typhus (Rickettsia), Chikungunya, Ebola.
- # Examples: Brucellosis, Severe paediatric enterovirus infection (other than EV71 and poliovirus).
- * Patients are charged per item of investigation. Patients are required to pay for the testing fee even if no additional blood taking is needed as laboratory resources are consumed for testing and generating reports.

預繳費用

Full Pre-Payment

病人必須在抽血前透過醫管局現有繳費途徑(例如:HA Go流動應用程式、一站式電子服務站或醫院/診所繳費處/ 會計部)繳付相關費用。由於款項過戶需時,如病人並非 選擇以上付款方式,須預留最少三個工作天以便處理 款項過戶。



Patients must settle the payment before attending their blood taking appointment through the HA's existing payment methods (e.g. HA Go mobile application, One-stop Electronic Kiosk/Shroff/Accounts Office). Other than the above payment methods, at least three working days should be allowed for payment processing.



退款機制

Refund Arrangement

因應臨床情況改變,醫生有可能會取消化驗檢查。相關已繳費用會 獲得退款。

在特殊情況下(例如:惡劣天氣),若病人無法於預約時間前往抽血,病人可透過HA Go或親身前往相關診所/抽血站更改預約時間,已繳費用不會獲安排退款。

In response to change in patient's clinical conditions before the blood taking/receiving pathology service, the doctors may cancel the test request. If related payment is made, refund will be granted.

Under special conditions (e.g. inclement weather) when patients are unable to attend the appointment of blood taking or receiving pathology service, rescheduling shall be made via HA Go or at the corresponding clinic/blood taking station while no refund will be granted.

醫療費用減免 Medical Fee Waiver

病人如有經濟困難,可申請醫療費用減免。
Patients with financial difficulties can apply for a medical fee waiver.

有關公營醫療收費改革詳情,請瀏覽醫管局網頁。 For details about public healthcare fees and charges reform, please visit the HA website.

